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[Første næstformand] 

Medlemmer af Folketinget Lone Dybkjær 
(RV), Jørgen Estrup (RV), Vibeke Grønbæk 
(RV) og Marianne Jelved (RV) har meddelt 
mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om udvidet 
adgang for ledige til at påtage sig arbejde, sam- 
tidig med at de oppebærer arbejdsløshedsdag- 
penge (slip de ledige løs). 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Forslag til folketingsbeslutning om kontant- 
hjælpsmodtageres ret til at udføre ulønnet arbej- 
de (slip de ledige løs). 

(Beslutningsforslag nr. B 33). 

Medlemmer af Folketinget Ole Donner 
(FP), Kim Behnke (FP), Køpke Christensen 
(FP) og Ernst B. Schmidt (FP) har meddelt 
mig, at de ønsker til trafikministeren at stille 
følgende: 

Forespørgsel. 
»Hvad kan ministeren oplyse om DSB's for- 

valtning af transportmonopolet, idet der særlig 
tænkes på S-togssituationen, Árhus-Kalund- 
borg-ruten, Helsingør-Helsingborg-ruten, ind- 
køringen af den nye køreplan og hele situatio- 
nen omkring IC 3-togene?« 

(Forespørgsel nr. F 12). 

Skriftlig fremsættelse af  orslag: 

Lone Dybkjær (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om udvidet 

adgang for ledige til at påtage sig arbejde, sam- 
tidig med at de oppebærer arbejdsløshedsdag- 
penge (slip de ledige løs). 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Forslag til folketingsbeslutning om kontant- 
hjælpsmodtageres ret til at udføre ulønnet arbej- 
de (slip de ledige løs). 

(Beslutningsforslag nr. B 33). 
Siden arbejdsløsheden for snart 20 år siden 

begyndte at stige, har ledigheden været betrag- 
tet som et fænomen, som konjunkturer og re- 
geringsinitiativer, EF m.v. ville løse i løbet af 
nogle år. Arbejdsløsheden er i dag større end 
nogen sinde, og bortset fra to år i midten af 
80'erne har den holdt sig nogenlunde på sam- 

me niveau. Danmarks Statistik bedømmer så- 
ledes ledighedens reelle årsniveau i september 
til ca. 305.000. Hertil kan lægges 50.000 på 
kontanthjælp, 250.000 førtidspensionister og 
100.000 efterlønsmodtagere. De sidste grupper 
er naturligvis ikke alle udtryk for reel ledighed, 
men i højere grad et udtryk for den udstødelse, 
der er sket på arbejdsmarkedet. 

Gennemsnittet på de 300.000 i dagpengesy- 
stemet er ikke udtryk for, at det er de samme 
300.000 personer, der går ledige rundt i Dan- 
mark altid. 

Fra midten af 1990 til midten af 1991 var så- 
ledes 736.000 berørt af ledighed. Heraf har 
271.000 eller ca. 37 pet. været ledige op til 10 
uger, mens 100.000 eller ca. 14 pet. har været 
ledige i mere end 42 uger. Hertil kan føjes, at 
der er tale om en spredning over stoft set alle 
aldersgrupper og uddannelsesmæssige forud- 
sætninger, samt at ledigheden er nogenlunde 
jævnt fordelt over hele landet. 

Denne spredning har konkret betydet, at 
hver gang der forsøges en overordnet indsats 
enten i form af arbejdstilbud eller uddannelse, 
støder man på problemet med, at der er relativt 
få personer lokalt med de samme forudsætnin- 
ger. Dette indebærer helt konkret, at uddan- 
nelsesindsatsen bliver uforholdsmæssigt dyr i 
forhold til resultatet. 

Den permanent høje arbejdsløshed og de 
mange penge, der er ofret på forskellige tilbud 
uden egentlig påvirkning af gennemsnitstallet 
og uden løsning af problemerne, har da også 
ført til, at nogle har været ude med forslag om 
tvangsansættelse af ledige. Dette finder for- 
slagsstillerne helt uacceptabelt. Det er ikke et 
tvangselement, der er brug for, det er et gule- 
rodsprincip, altså noget, der er til fordel for så- 
vel det private som det offentlige arbejdsliv 
samt de arbejdsløse. 

Dette er baggrunden for, at lovforslaget byg- 
ger på individuelle tiltag med udgangspunkt i 
frivillighed. På denne facon får arbejdsgiverne 
mulighed for at demonstrere, at der er tilstræk- 
keligt med arbejde. De ledige får på deres side 
demonstreret, at de faktisk står til rådighed for 
arbejdsmarkedet. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
beslutningsforslagene til Folketingets velvilli- 
ge behandling. 
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Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme afforespørgsel nr. F 11: 
Forespørgsel til statsministeren [om, hvilke 

oplysninger regeringen kan give om forhandlin- 
gerne på EF's regeringskonferencer og regerin- 
gens stillingtagen før EF-topmødet om en øko- 
nomisk-monetær union og en politisk union]. 

Af Svend Auken (S), Gammelgaard (KF), 
Ivar Hansen (V), Gade (SF), Aage Brusgaard 
(FP), Arne Melchior (CD), Marianne Jelved 
(RV) og Glønborg (KRF). 

(Forespørgslen anmeldt 26/11 91). 

Første næstformand (Henning Rasmussen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Første behandling af lovforslag nr. L 116: 
Forslag til lov om ændring af  lov om forsik- 

ringsvirksomhed. (Filialer af  udenlandske sel- 
skaber m.v.). 

Af industriministeren (Anne Birgitte Lund- 
holt). 

(Fremsat 20/11 91). 

Sammen med denne sag foretoges de under 
punkterne 3 og 4 på dagsordenen opførte sa- 
ger, nemlig: 

3) Første behandling af lovforslag nr. L 117: 
Forslag til lov om ændring af  lov om udveks- 

ling afforsikringstjenesteydelser indenfor direk- 
te skadesforsikringsvirksomhed. (Forsikring for 
motorkøretøjer). 

Af industriministeren (Anne Birgitte Lund- 
holt). 

(Fremsat 20/11 91). 

4) Første behandling af lovforslag nr. L 118: 
Forslag til lov om ændring af lov om tilsyn 

med firmapensionskasser. (Omlægning af  regn- 
skabsår, revisorskift m.v.). 

Af industriministeren (Anne Birgitte Lund- 
holt). 

(Fremsat 20/11 91). 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Forhandling 

Erling Olsen (S): 
Det er tre fornuftige lovforslag. Det er rime- 

ligt, at filialer af udenlandske forsikringssel- 
skaber skal give offentligheden her i landet 
samme oplysninger, som de skal give offentlig- 
heden i deres hjemland. 

Det er rimeligt, at motorforsikringsselskaber 
fra udlandet, som lader danskere tegne motor- 
forsikringer hos dem, har en repræsentant her i 
landet, således at man ikke skal med sine sager 
til udlandet. 

Det er også rimeligt, at firmapensionskasser- 
ne følger de regnskabsregler, som vi blev enige 
om i foråret 1991. 

Vi støtter disse tre lovforslag og vil meget 
gerne se på teknikken i udvalget. 

Kai Dige Bach (KF): 
Disse tre forslag vedrører alle forsikrings- 

virksomhed, henholdsvis filialer af udenland- 
ske selskaber m.v., forsikring af motorkøretø- 
jer og omlægning af regnskabsår, revisorskift 
m.v. i firmapensionskasserne, som den forrige 
taler har været inde på. 

De er alle ret små og enkle, og de er en vide- 
reførelse af tidligere både dansk og EF-lovgiv- 
ning. Jeg kan med det samme tilsige forslagene 
støtte fra Det Konservative Folkeparti. 

Det første lovforslag er det såkaldte filialdi- 
rektiv. Det Konservative Folkeparti finder det 
rigtigt, at der gælder samme regler om offent- 
lighed for alle selskaber, som opererer i Dan- 
mark, uanset om disse selskaber er dattersel- 
skaber eller filialer af udenlandske selskaber. 

Det er samtidig klart for os, at et udenlandsk 
selskab i Danmark skal give samme oplysnin- 
ger til offentligheden her som i hjemlandet. 

Det andet forslag, om udveksling af forsik- 
ringstjenester, der vedrører ansvarsforsikring 
for motorkøretøjer, finder vi også helt rigtigt. 
Det må selvfølgelig være sådan, at en forsik- 
ringstager og/eller en skadelidt ikke må kunne 
behandles forskelligt af henholdsvis et dansk 
selskab i Danmark og et selskab, der har hjem- 
sted i udlandet. 

Og endelig er det rigtigt og fornuftigt, at fir- 
mapensionskasser pålægges samme betingel- 
ser for årsregnskab m.v., som gælder for andre 
selskaber ifølge årsregnskabsloven, som vi æn- 
drede i foråret. Der er således sikret en ordent- 


